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مدیرکل گمــرک فرودگاه امام خمینــی )ره( از 
افزایش 147 درصدی درآمد گمرک فرودگاه امام 
خمینی )ره( در سال جاری نسبت به مدت مشابه 

سال قبل خبر داد. 
ابوالفضل اکبرپور، مدیرکل گمرک فرودگاه امام خمینی )ره( 
در حاشیه بازدید اصحاب رسانه از گمرک این فرودگاه اعلام 
کرد: درآمد گمرک فرودگاه امام خمینی )ره( در سال گذشته در 
مجموع 5 هزار میلیارد تومان بود که امسال فقط در 4.5 ماهه 
این رقم به 4 هزار میلیارد تومان افزایش یافته است که نسبت 
به مشابه سال قبل از رشد 147 درصدی برخوردار شده است.

وی گفت:  95 درصــد کالاهای وارداتی از طریق گمرکات 
کشــور شــامل کالاهای اساســی، مواد اولیه خــط تولید، 
ماشین آلات و قطعات خط تولید است که شرایط را برای تولید 

در کشور فراهم می کند.
مدیرکل گمرک فرودگاه امام خمینی )ره( همچنین در مورد 
واردات قطعه از فرودگاه امام خمینی )ره( اظهار داشت: امسال 
23 هزار و 840 فقره اظهارنامه قطعی واردات داشتیم که به 
وزن 10 هزار تن کالا بوده که نســبت به مشابه سال قبل از 
نظر تعداد 10 درصد افزایش داشــته و از نظر وزنی 21 درصد 
کاهش یافته است، ارزش کالاهای وارداتی از طریق فرودگاه 
حدود 2.7 میلیارد دلار بوده است که نسبت به رقم مشابه سال 

قبل 5 درصد کاهش یافته است.
اکبرپور همچنین درباره اظهارنامه صادراتی در سال جاری از 
طریق فرودگاه امام خمینی گفت:  در سال جاری 2701 فقره 
اظهارنامه صادراتی به وزن حدود 2 هزار تن و ارزش 88 میلیون 
دلار بوده است که از مرز هوایی فرودگاه امام خمینی )ره( به 
عنوان بزرگ ترین مرز هوایی کشور انجام شده که از نظر تعداد 

نسبت به مشابه ســال قبل 6 درصد افزایش داشته و از نظر 
ارزش دلاری 17 درصد کاهش نشان می دهد.

به گفته وی  مهمترین کالاهای صادراتی از مرز فرودگاه امام 
خمینی )ره( شــامل مصنوعات طلا است که از محل ورود 
موقت شــمش طلا و تبدیل آن به مصنوعات طلا صورت 
می گیرد بعد از آن زعفران و خشکبار در شمار مهمترین اقلام 
صادراتی به شــمار می رود صادرات فرش دستباف بسیار کم  

شده است.
وی اظهار کرد:  اغلب کالاهایی که از مرز هوایی وارد می شود 
دارای مجوز استاندارد، سازمان غذا و دارو، سازمان انرژی اتمی، 
قرنطینه دامی و نباتی، مجوز مخابرات و ســایر دستگاه های 
مختلف است و مهمترین مشکل واردکنندگان این است که 
دســتگاه های مجوزدهنده گاهی در مدت قانونی اظهارنظر 
نمی کنند یا اینکه کدرهگیری بانک و اصلاحیه ثبت سفارش 

به کندی انجام می شود.
اکبرپــور همچنین در مــورد آمار تردد مســافر از فرودگاه 
امام خمینی )ره( گفت: در ســال جاری 1.2 میلیون مسافر از 

فرودگاه امام وارد کشــور شده که نسبت به مشابه سال قبل 
183 درصد رشد نشان می دهد آمار مسافر خروجی هم در قالب 
7200 فروند هواپیما به تعداد یک میلیون و 190 هزار نفر بوده 
است که نسبت به مشابه سال قبل 186 درصد افزایش نشان 
می دهد در این مدت 7400 پرواز ورودی به کشور هم صورت 
گرفته است. وی در مورد بار همراه ورزشکاران و افراد سیاسی 
گفت:  بار ورزشــکاران هم مانند ســایر مردم از دستگاه های 
ایکس ری عبور داده می شود و هر فرد می تواند یک دستگاه 
موبایل با خود وارد کند و بیش از آن امکان ثبت و رجیستری 

موبایل وجود ندارد بنابراین با دیگر مسافران فرقی ندارد.
مدیرکل گمرک فــرودگاه امام خمینی )ره( در مورد کالای 
همراه مسافر گفت:  فرهنگ سوغاتی در میان ایرانیان رایج است 
و اگر بخواهیم فقط قانون را رعایت کنیم که هر کس به اندازه 
80 دلار می تواند وارد کند تقریبا هیچ کالایی نمی توان وارد کرد 
بنابراین یک مسافر می تواند در حد دو سه عدد تی شرت وارد 
کند اما اگر تعداد 40 تا شد وضعیت تجاری پیدا می کند مثلا 
مسافری 37 کیلو پوشاک با خود وارد کرده است که این برای 

فروش نه برای مصرف به شمار می رود.
وی همچنین گفت:  بــرای فعالان اقتصــادی خوش نام 
بسته های گمرکی مانند ضمانت نامه گمرکی با طبقه بندی های 
مختلف طراحی شده و گاهی تا یک سال ضمانت نامه بانکی 
برای فعالان اقتصادی در نظر گرفته می شود و در مورد برخی 
از کالاهــای مورد نیاز در خط تولید بــدون توقف در انبارها 
کالاهای آنها برای حمایت از تولید سریعا ترخیص می شود 
در مورد واردات واکسن هم به محض ورود هواپیما به کشور 
واکسن های وارداتی از طریق بخش بار هواپیما به ماشین حمل 

و نقل منتقل و ترخیص می شد.

در حالی کمیســیون عمران مجلس وزارت راه و 
شهرسازی را یکی از مقصران بروز حادثه متروپل 
معرفی کرده که معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: 
بارها دستور توقف پروژه متروپل صادر شده بود اما 

توجهی به آن نشد.
بــه گزارش اقتصاد آنلاین، محمود محمودزاده با اشــاره به 
حادثه متروپل و علل وقوع آن اظهار کرد:  بر اساس قانون نظام 
مهندسی تکلیفی که برای شهرداری ها و مراجع صدور نظام 
ساختمانی تعیین شده که نقشه هایی را فقط بپذیرد که توسط 
افراد و اشــخاص ذیصلاح و دارای پروانه حقیقی و حقوقی از 
وزارتخانه باشــد و در این صورت می توانند پروانه ساختمانی 
را بپذیرنــد. همچنین در ماده )4( این قانون نیز وظیفه تعیین 
صلاحیت برای افراد حقیقــی و حقوقی بر عهده وزارت راه و 

شهرسازی است.
وی افزود: با توجه به اینکه در ســاختمان موسوم به متروپل 
رعایت این مقررات نشــده و پروانه صادره توسط مهندسین 
مشاوری که فاقد صلاحیت هستند ارائه شده و نظارت آن نیز به 

همین صورت انجام شده بود در سال 96 و تنها چند ماه پس از 
صدور پروانه ساختمانی، وزارت راه و شهرسازی به نمایندگی از 
اداره کل استان مکاتبه ای را با شهرداری آبادان و سازمان نظام 
مهندسی انجام داد و به استناد قانون نظام مهندسی تقاضای 
توقف پروژه را داشت تا اشکالات رفع شود اما این درخواست 
مورد توجه قرار نگرفت. وی تصریح کرد: به دنبال این اقدامات 
در سال 98 شهرداری و مالک نیز مکلف می شوند از مهندسین 
عضو سازمان نظام مهندسی استفاده کنند که تخلفاتی در این 
راستا صورت گرفت که در گزارشات وجود داشت و در سال 98 
یک بار دیگر توســط اداره کل راه و شهرسازی استان دستور 
توقف عملیات عمرانی پروژه به ناظر و هم به شهرداری ابلاغ 

می شود که مستندات آن نیز موجود است.
محمودزاده یادآور شد: پرونده قضایی این پروژه با پیگیری و 
رونوشت هایی که از دادستان شهرستان روی آن وجود دارد از 
سال 95 موجود است و بعد از حادثه گروه کارشناسی به دستور 
قاضی تشــکیل می شود و کارگروه 7 نفره ای مسئولیت وقوع 
حادثه تا 75 درصد متوجه ســازنده تشخیص داده شده است. 
مسئولین شهرداری 14 درصد مقصر حادثه هستند، مهندسین 
مشاور 3 درصد، مهندسین فنی مقاوم سازی 4.5 درصد، مسئول 
نمایندگی نظام مهندســی 2.5 درصد و ناظر سازه نیم درصد 
تقسیم سهم می کند و در این پرونده قضایی مقصرین مشخص 

شدند.
معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی بیان کرد: 
وزارت راه و شهرسازی آمادگی کامل برای پیگیری و همراهی 
بــا این موضوع را دارد تا این موضوعات علاوه بر اینکه دیگر 
تکرار نشود متخلفین این پروژه که به هر نحوی از وظایف خود 

کوتاهی کردند نیز مواخذه شوند.

 افزایش 147 درصدی درآمد 
گمرک فرودگاه امام  خمینی )ره( در سال جاری 

وزارت راه: بارها دستور توقف متروپل را دادیم 
ولی به آن توجه نشد

 مواد اولیه، ماشین آلات و موبایل
 در صدر کالاهای وارداتی به تهران

 به گفته سرپرست معاونت امور بازرگانی 
و توســعه تجارت سازمان صنعت، معدن و 
تجارت استات تهران، در چهار ماهه امسال، 
سهم این استان از صادرات غیرنفتی کشور 
۲.۳۲ درصد و بیشترین واردات به این استان 
مربوط به مواد اولیه بخش تولید، ماشین آلات 
صنعتی، قطعات کامپیوتری و گوشی تلفن 

همراه بوده است. 
حسن میرزایی با بیان اینکه  ارزش صادرات کالاهای غیر نفتی استان تهران در چهار ماهه 
نخست سال جاری 400 میلیون دلار بوده که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 33.78 درصد 
افزایش داشته است. وی با بیان اینکه سهم استان تهران از صادرات غیرنفتی کشور 2.32 درصد 
بوده، اظهار کرد: مهم ترین کشورهای هدف صادراتی استان تهران نیز ترکیه، عراق، افغانستان، 
پاکستان و امارات متحده عربی است. همچنین به گفته سرپرست اموربازرگانی و توسعه تجارت 
ســازمان صمت، بالاترین ســهم کالاهای صادراتی مربوط به بخش صنعت و کشاورزی با 

250 میلیون دلار و کمترین مربوط به فرش و صنایع دستی با ارزش 40 میلیون دلار است.
میرزایی با اشــاره به واردات 3270 میلیون دلاری در بخش صنعت در مدت یاد شده، گفت: 
بیشترین واردات صورت گرفته مربوط به مواد اولیه بخش تولید، ماشین آلات صنعتی، قطعات 

کامپیوتری و گوشی تلفن همراه بوده است.

افتتاح خط جدید تولید سیگارت سازی در ارومیه
شــرکت دخانیات ایران اعلام کرد که خط 
جدید تولید سیگار بهمن نانو سیلور در ارومیه 

افتتاح شد.
طبق اعلام روابط عمومی شرکت دخانیات خط جدید 
تولید سیگارت سازی در آذربایجان غربی روز سه شنبه 
با حضور عامریان مدیرعامل صندوق بازنشستگی فولاد 
کشور و محمد شیخان مدیرعامل شرکت دخانیات ایران 
افتتاح شد.  این خط ظرفیت تولید بالغ بر یک و نیم میلیارد 

نخ ســیگار در سال دارد و برای 100 نفر اشتغال ایجاد می کند. برای ایجاد این خط حدود ده 
میلیون یورو سرمایه گذاری شده است.براساس این گزارش، بهمن نانو سیلور محصول جدید 
شرکت دخانیات از امروز روانه بازار شد. حضور در گلزار شهدای این استان و ادای احترام به مقام 

شامخ شهدا اولین برنامه سفر عامریان و شیخان به این استان بود.
همچنین شرکت در شورای اداری مجتمع ارومیه و دیدار با نماینده ولی فقیه در استان از دیگر 

برنامه های این سفر است. 

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی:
ساخت ۱۰۰ متر مسکن ۲.۵ نفر شغل ایجاد می کند

نایب رئیس مجلس در مراسم اختتامیه بیست و دومین نمایشگاه صنعت 
ساختمان گفت: می توان بیش از یک میلیون مسکن ساخت به شرطی که 

دولت زمین بدهد و با تسهیلات لازم آن را حمایت کند.
به گزارش بازار، علی نیکزاد ثمرین نایب رئیس مجلس در مراسم اختتامیه بیست و دومین 
نمایشگاه صنعت ساختمان گفت: بیش از 80 میلیون نفر جمعیت و 26.4 میلیون خانوار داریم 
که 63.8 میلیون نفر در شهرها زندگی می کنند و 22.8 میلیون در قالب جمعیت روستایی معادل 
6 میلیون خانوار در روستاها ساکن هستند. این در حالی است که در ابتدای انقلاب 78 درصد 
جمعیت کشور در روستاها و در حال حاضر 22 درصد در روستاها زندگی می کنند؛ چرا مردم از 

روستاها به شهر آمدند و حاشیه نشینی بزرگی ایجاد کردند.
نیکزاد تصریح کرد: به حجت الاسلام رئیسی نامه نوشته شد که اگر می خواهیم 23 میلیون 
روستایی به شهر نیایند و حاشیه نشین نشــوند باید اولاً اقتصاد روستا درست شود و ثانیاً آب 

کشاورزی، آب شرب، ارتباطات، راه روستایی و مسکن روستایی برای روستاها فراهم شود.
نایب رئیس مجلس افزود: مسکن نه ارز بر است و نه به تحریم مربوط می شود بلکه تمامی 
نهاده های آن در داخل تولید می شود و می توانیم بیش از یک میلیون مسکن ساخت به شرطی 

که دولت زمین بدهد و با تسهیلات لازم آن را حمایت کند.
وی گفت: اگر به دنبال اتفاقی در بخش مسکن هستیم باید شورای عالی مسکن به ریاست 
رئیس جمهور برگزار شود. 100 متر مسکن 2.5 نفر شغل ایجاد می کند، یک میلیون مسکن یعنی 

100 میلیون متر خانه ساخته شده و برای 2 و نیم میلیون نفر شغل ایجاد خواهد شد.
نیکزاد افزود: می گویم چرا وام ساخت مسکن نمی دهند می گویند وام به صنایع نمی رسد، در 
حالی که 70 درصد مسکن به صنایع مربوط است و اگر مسکن ساخته نشود چه کسی سیمان 
محصولات صنایع را می خرد.نایب رئیس مجلس گفت: 18 میلیون هکتار از اراضی در اختیار 
وزارت جهاد کشاورزی است و کل مساحت شهرها و روستاها 10 میلیون هکتار نمی شود چرا 
دور شهرها را محدود کرده ایم.وی تصریح کرد: پیش از این اعلام شده بود که از 22 بانک که 
باید تسهیلات به حوزه ساخت مسکن پرداخت کنند طبق آمار هیچ یک از بانک ها تسهیلاتی 
پرداخت نکرده اند.براســاس این گزارش؛ در این نشســت اقبال شاکری عضو هیات رئیسه 
کمیسیون عمران مجلس، رحمت اله فیروزی پوربادی عضو کمیسیون عمران مجلس و شهباز 

حسن پور بیگلری نایب رییس کمیسیون اقتصادی مجلس نیز حضور داشتند.

اینفوگراف

مجری طرح کشت فراسرزمینی جزئیات اجرای این 
طرح را تشریح کرد و گفت: فقط چهار محصول ذرت، 
ســویا، جو و دانه های روغنی شامل کلزا و آفتابگردان 

تحت پوشش این طرح قرار می گیرند.
کشت فراسرزمینی به معنای کاشت انواع محصول در سایر کشورها 
و واردات آن به ایران است. این نوع کشت، موضوعی است که طی 
چند سال اخیر در کشورمان مطرح شده و اکنون اهمیت آن با توجه 
به وقوع خشکسالی در بسیاری از استان ها، محدودیت شدید منابع آبی 

و تأثیر آن بر وضعیت معیشتی مردم بیش از هر زمانی نمایان است.
در این راســتا، چند سالی اســت که بحث کشت فراسرزمینی در 
کشور ما مطرح شده و حالا با توجه به وقوع خشکسالی در بسیاری 
از استان ها، محدودیت شدید منابع آبی و تأثیر آن بر وضعیت معیشتی 

مردم بیش از هر زمانی نمایان شده است.
از دیربــاز یکی از آرزوها خودکفایی کشــور در تولید محصولات 
راهبردی کشاورزی مثل گندم، دانه های روغنی، نهاده های دامی بوده 
اســت، اتفاقی که نیازمند منابع آبی در استان های مختلف است اما 
به دلیل خشکســالی های پی در پی این سال ها و کمبود منابع آبی 
در بسیاری از استان ها مدت زمانی است که محقق نشده و همین 

موضوع باعث شده از طرحی به نام کشت فرا سرزمینی یاد شود.
براین اســاس، کشت فرا سرزمینی با توجه به کمبود منابع آبی در 
ایران، محدودیت در فعالیت های بخش کشاورزی و جلوگیری از بروز 
مشکلات جدی در پایداری امنیت غذایی در کشور مورد توجه وزارت 

کشاورزی و دولت قرار گرفته است.
در همین زمینه محسن شاطرزاده، مجری طرح کشت فراسرزمینی 
وزارت جهاد کشاورزی در گفتگو با خبرنگار مهر درباره اقدامات انجام 
شــده برای اجرای این طرح در کشور گفت: از سال گذشته فصل 
جدیدی در وزارت جهاد کشاورزی برای کشت فراسرزمینی شروع و 
برای این طرح مجری انتخاب شد، زمانی که این سمت را برعهده 
گرفتم با وزیر وقت جهاد کشــاورزی به این جمع بندی رسیدیم که 
لازم است وزیر جهاد کشاورزی، سیاست های وزارتخانه در خصوص 
کشت فراسرزمینی را ابلاغ کند. این سیاست ها تدوین و نهایی شد و 

در دی ماه سال 1399 از سوی وزیر وقت جهاد کشاورزی در چهار 
محور ابلاغ شد.

وی اضافه کرد: بر این اساس فقط چهار محصول ذرت، سویا، جو 
و دانه های روغنی شامل کلزا و آفتابگردان تحت پوشش این طرح 
قرار می گیرند و تسهیلات به متقاضیان مربوطه ارائه می شود. سالانه 
15 میلیون تن واردات از این چهار محصول به کشور انجام می شود 
به طوری که ما فقط 10 میلیون تن ذرت در سال وارد می کنیم که 

رقم بسیار بزرگی است.
به گفته شاطرزاده، تسهیلات کشت فراسرزمینی به کسانی تعلق 
می گیرد که در ایران ثبت شده باشند و در وزارت جهاد تشکیل پرونده 
داده و صلاحیت حرفه ای آنها در کمیته تعیین صلاحیت وزارت جهاد 
کشاورزی تأیید شده باشد. این کمیته متشکل از چهار معاون وزیر 
جهاد می باشد. شرکت های تأیید صلاحیت شده برای عقد قرارداد به 
معاونت بازرگانی وزارت جهاد یا شرکت های مباشر معرفی می شوند.
تعهد خرید از طریق خرید تضمینی یا سلف خری یا کشت قراردادی 
هم محور سوم این سیاست ها است؛ به عبارتی ما قبل از فصل کشت، 
با تولید کننده قرارداد می بندیم و دو ماه بعد از فصل برداشت، محصول 
باید در گمرک ایران به وزارت جهاد تحویل داده شود. خرید در قالب 
قرارداد و بصورت ارزی خواهد بود. پیش پرداخت در قالب تسهیلات 
ارزی توسط بانک مرکزی و یا صندوق توسعه ملی پرداخت خواهد 

شد.
وی ادامه داد: ما موافقت صندوق توسعه ملی را اخذ کردیم تا بتوانیم 
برای کسانی که با ما قرارداد می بندند، وام های ارزی درخواست کنیم. 
ضمن اینکه بر اساس مصوبه بانک مرکزی که در سال 97 تصویب 
شده، این بانک آماده پرداخت ارز نیمایی به فعالان کشت فراسرزمینی 
است که البته این فعالان باید از طرف وزارت جهاد کشاورزی معرفی 
شوند. در سیاســت های جدید فقط به محصول نهایی تسهیلات 
می دهیم و به زمین و ماشین آلات و سایر هزینه های تولید تسهیلاتی 
تعلق نمی گیرد. به عبارتی در آغاز فصل کشت پیش پرداخت ارزی 
در قبال ضمانت نامه به فعال کشت فراسرزمینی پرداخت می شود و 
زمانی که محصول نهایی را در گمرک ایران تحویل داد مابقی آ نرا 

تسویه خواهیم کرد.
شاطرزاده اضافه کرد: ناگفته نماند حداقل محصول تحویلی برای 
عقد قرارداد با فعالان کشت فراسرزمینی باید 50 هزار تن باشد و اگر 
میزان تولید کمتر از این رقم باشد، با متقاضی قرارداد بسته نخواهد 
شد. به عبارتی فعال کشت فراسرزمینی باید حداقل 15 هزار هکتار 
زمین آبی یا بیش از 30 هزار هکتار زمین دیم داشته باشد تا بتواند 
حداقل 50 هزار تن محصول را تولید کند. بنابراین کسانی که مساحت 
زمین هایشان کمتر از این ارقام باشد، امکان عقد قرارداد با وزارت جهاد 
و اســتفاده از تسهیلات را ندارند. در زمان عقد قرارداد اسناد اجاره یا 
مالکیت این زمین ها باید ارائه شود و این اسناد باید به تأیید سفارت و 

کنسولگری کشورمان در کشور محل تولید رسیده باشد.
وی گفت: سال گذشته این سیاست ها به شرکت ها و دستگاه های 
مختلف ابلاغ و فراخوان داده شد ضمن اینکه تاکنون هفت شرکت 
بزرگ که متقاضی این کار بودند درخواســت داده و پرونده تشکیل 
داده اند. صلاحیت تعدادی از آنان در کمیته ذیربط تأیید شده و هم 
اکنون مراحل عقد قرارداد نهایی را طی می کنند. ضمن اینکه تقاضای 
حدود 20 شرکت نیز در دست بررسی است. هفت شرکت بزرگی که 
صلاحیت آنها تأیید شده هر کدام بین 50 هزار هکتار تا یک میلیون 
هکتار زمین در یک کشور خارجی در اختیار دارند. با توجه به زمانبر 
شدن ابلاغ نظامنامه کشت فراسرزمینی توسط وزیر جهاد )ابلاغ در 
چهارم اردیبهشت 1401( این شرکتها فعلًا در مرحله عقد قرارداد با 

شرکتهای مباشر هستند.

به گفته این مقام مســئول، ما برای فعالان کشت فراسرزمینی، 
کشور خاصی را برای انجام کشت تعیین نمی کنیم اما به متقاضیان 
مشــورت ها و اطلاعــات لازم را می دهیم ولی به طــور کلی از 
کشورهایی مانند روسیه، قزاقستان، اوکراین و برزیل استقبال بیشتری 
صورت گرفته اســت ضمن اینکه در کشورهایی مانند جمهوری 
آذربایجان، ساحل عاج، غنا و ماداگاسکار نیز متقاضیانی داشته ایم. 
فعلًا چند شرکت خصوصی در کشورهای قزاقستان و روسیه و برزیل 
و اوکراین و آذربایجان و ازبکســتان فعال هستند. در لایحه بودجه 
1400 از فعالان کشت فراسرزمینی حمایت شده و آنجا عنوان شده 
است که در شرایط مساوی برای واردات کالا بین تجار و تولید کننده 
محصول فراسرزمینی، وزارت جهاد کشاورزی باید محصول را از تولید 
کننده کشت فراسرزمینی خریداری کند. این تبصره در برنامه بودجه 

سال 1401 نیز تکرار شده است.
شــاطرزاده ادامه داد: در اینجا باید تصریح کنم اگر فعال کشــت 
فراسرزمینی محصولی را کشت کند و آن محصول به هر دلیلی از 
بین برود و یا کشور مبداً ممنوعیت صادرات وضع کند ما مسئولیتی 
را قبول نمی کنیم و تمام مسئولیت های حقوقی بر عهده خود فعالان 
اســت. ما تنها محصول نهایی را تحویل می گیریم و هزینه آن را 

پرداخت می کنیم.
وی گفت: کســانی که می خواهند در این زمینه فعالیت کنند باید 
سرمایه کافی داشته و تجربه کافی در حوزه سرمایه گذاری و اقتصاد 
بین الملل و مدیریت پروژه های بزرگ بین المللی تجربه داشته باشند 
و کارشناسان حقوقی مجربی در اختیار داشته باشند ضمن اینکه در 
سیاست های ابلاغی جدید کشــاورز ایرانی به خارج از کشور اعزام 
نمی شود بلکه از ظرفیت کشاورزان بومی آن کشورها در کنار مدیریت 
ایرانی استفاده می شود چرا که در سال های گذشته حضور کشاورزان 
ایرانی در برخی از کشورها با توجه به اینکه به قوانین و فرهنگ و 
زبان آن کشورها آشنایی نداشتند، چالش های زیادی را ایجاد کرده 
بود. باید بگویم وزارت جهاد کشاورزی نه می تواند و نه اجازه دارد در 
این حوزه سرمایه گذاری کند و تمام سرمایه گذاری ها توسط بخش 

خصوصی انجام می شود.

مشــاور وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه روزانه حدود ۸۲ میلیارد تومان 
خرید نان توسط مردم انجام می شود، گفت: به این ترتیب به طور متوسط حدود 

هزار تومان مبلغ سرانه خرید نان هر ایرانی در روز است.
به گزارش ایسنا محمد جلال درباره عملکرد اجرای فاز اول طرح هوشمند سازی یارانه نان و جزئیات 
ورود به فاز دوم این طرح توضیحاتی داد.وی با اشاره به گذشت بیش از 90 روز از شروع اجرای طرح 
هوشمندسازی یارانه آرد و نان تأکید کرد: بیش از 70 میلیون کارت بانکی یکتا در این 90 روز خرید نان 
را از بستر کارتخوان های هوشمند انجام داده اند و روزانه حدود 82 میلیارد تومان خرید نان توسط مردم 

انجام می شود؛ یعنی به طور متوسط حدود 1000 تومان مبلغ سرانه خرید نان هر ایرانی در روز است.
مشاور خاندوزی اضافه کرد: این عدد را برای نخستین بار سامانه هوشمند یارانه نان نشان داده است و 
براساس اطلاعات این سامانه تعداد تراکنش های مربوط به نان به بیش از 8.5 میلیون تراکنش روزانه 
رسیده است و در مجموع تاکنون بیش از 4.5 میلیون قرص نان با حجم آرد مصرفی بیش از 670 هزار 
تن در سامانه ثبت شده است.جلال درباره تغییری که بر مبنای این آمار ایجاد شده هم توضیح داد: بر 

مبنای اطلاعات کارتخوان های سابقی که بعد از شیوع کرونا در نانوایی های کشور فراگیر شد، قبل از 
شــروع طرح 4 هزار و 200 میلیارد تومان در ماه را بابت فروش نان نشان می داد که این داده ها دقت 
کافی را نداشت و بعضا آلودگی تراکنش وجود داشت که امروز با پالایش تراکنش به عدد فروش ماهانه 
2 هزار و 400 میلیارد تومان در سراسر رسیده ایم.مشاور وزیر اقتصاد درباره علت کاهش در عدد فروش 
نان را انجام پالایش تراکنش عنوان کرد و افزود: ممکن است از این کارتخوان پیش از اجرای این طرح 
استفاده های دیگری هم می شد که این موارد پالایش شد.وی با اشاره به افزایش حجم تراکنش ها در 
استان های مختلف بعد از اجرای طرح هوشمندسازی یارانه نان، اعلام کرد: تا پیش از اجرای طرح تعداد 
تراکنش نانوایی های ما 6.8 میلیون تراکنش در روز بود که امروز 8.5 میلیون تراکنش در روز را داریم که 
به معنای افزایش 20 درصدی خرید الکترونیکی مردم است. تا زمانی که زیرساخت کافی به لحاظ فنی و 
داده ای با دقت قابل قبول در اختیار نداشته باشیم، اعمال هر گونه سیاست ممکن است منجر به آسیب 

به نانوا و مردم شود لذا این داده ها کمک می کند تا سیاست گذاری دقیقی در فاز دوم داشته باشیم. مشاور 
وزیر اقتصاد درباره علت عدم تجهیز برخی نانوایی ها در استان تهران به دستگاه کارتخوان هوشمند 
گفت: بخشی از تجهیز نانوایی ها از حوزه اختیار ما خارج است چرا که با مصوبه مجلس، نانوایی ها باید 
از پنج مؤلفه داده ای برخوردار باشند تا امکان نصب کارتخوان فراهم باشد و نانوایی هایی که هنوز مجهز 
به دستگاه نشده اند ممکن است در یک یا چند مورد از این داده ها نقص داشته باشند وگرنه کمبودی 
برای تجهیز سخت افزاری نداریم.جلال همچنین درباره مجتمع های نانوایی و لزوم تجهیز آنها به چند 
دستگاه کارتخوان اظهار کرد: سیاست ابلاغی ما این بود که برای مجتمع ها بیش از یک کارتخوان داده 
شود که این موضوع در دستور کار قرار دارد تا سریع تر انجام شود. برآورد ما این است که 72 هزار نانوایی 
کشور تجهیز شده اند و 2500 نانوایی به دلیل نقص یکی از پنج مؤلفه اطلاعاتی هنوز به کارتخوان 
مجهز نشده اند. وی همچنین اعلام کرد: فاز دوم طرح هوشمندسازی یارانه نان نیز ابتدا در چند استان 
به صورت پایلوت انجام می شود و بعد از حل ایرادها و شناسایی شرایط و آمادگی سایر استان ها به 

صورت سراسری اجرا خواهد شد.

اقدامات وزارت جهاد برای توسعه کشت فراسرزمینی 

جزئیات فاز دوم هوشمندسازی یارانه نان

در راستای تامین مسکن شهروندان تهرانی، امروز 
تفاهم نامه ســاخت ۳۰ هزار واحد مسکونی بین 
شهرداری تهران و بخش خصوصی به امضا رسید 
که این پروژه در دو قالب مشارکتی و نهضت ملی 

مسکن احداث خواهد شد. 
از ســال گذشــته شــهرداری تهران با برگزاری جلساتی با 
مســوولان وزارت راه و شهرسازی، مسوولیت اجرای ساخت 
بخشی از طرح نهضت ملی مسکن را به عهده گرفته و در این 
مسیر نشست هایی را با فعالان صنعت ساختمان برگزار کرد. 
شهرداری تهران از سال گذشته برنامه احداث 180 هزار واحد 
مسکونی در پایتخت را در دستور کار خود قرار داده که بنا به گفته 
سرپرست سازمان نوسازی شهرداری تهران تحقق این هدف 

سبب می شود تولید مسکن نسبت به گذشته چهار برابر شود.
در این راستا، امروز تفاهم نامه ای بین شهرداری تهران و انجمن 
سازندگان مسکن و ساختمان شهر تهران برای ساخت 30 هزار 
واحد مسکونی به امضا رسید و در واقع گام اولیه برای ورود این 

پروژه به فاز اجرایی برداشته شد.
 ـعضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان  حسن محتشم 
تهران در تشریح جزئیات این خبر به ایسنا گفت: تفاهم نامه ای 
که امروز برای ساخت 30 هزار واحد مسکونی در شهر تهران 
به امضا رسید شــامل پروژه های مشارکتی شهرداری تهران 
و پروژه های نهضت ملی مســکن اســت. در واقع پروژه های 
مشــارکتی برای عموم و پروژه نهضت ملی برای افراد واجد 

شرایط مقررات طرح نهضت ملی مسکن احداث می شود.
وی افزود: خوشبختانه چالش هایی که درخصوص همکاری 
ســازندگان با دولت و شهرداری در طرح نهضت ملی مسکن 
وجود داشت به تدریج در حال رفع است و در هفته های اخیر با 
برگزاری نشست هایی قدمهای خوبی در این زمینه برداشته شد.

محتشم با اشاره به سهم قابل توجه مسکن از سبد خانوار گفت: 
در حال حاضر مسکن برای برخی دهک ها در شهر تهران تا 90 
درصد هزینه ها را به خود اختصاص می دهد. سازندگان برای 
کمک به رفع مشکلات بازار مسکن طرح های مختلفی شامل 
تولید و عرضه مسکن، ساخت واحدهای استیجاری، اجاره به 
شرط تملیک و مسکن اقساطی را به دولت و شهرداری پیشنهاد 

داده اند که معتقدیم با اجرای این برنامه ها آرامش نسبی در بازار 
مسکن  ایجاد می شود.

عضو هیات مدیره انجمن انبوه ســازان استان تهران تصریح 
کرد: در شرایط فعلی بازار مسکن در کلانشهرها دچار فضای 
سفته بازی و سوداگری است. واضح است که در چنین شرایطی 
امکان تامین مسکن برای دهک های پایین فراهم نیست. در 
کشورهای توسعه یافته دولت و مدیریت شهری مستقیما تامین 
مســکن اقشــار پایین را بر عهده می گیرند. در این کشورها 
مدل های مختلف تامین مالی، کاهش هزینه های زمین و ارتقای 
تکنولوژی ساخت به کاهش قیمت تمام شده منجر می شود که 
در تفاهم نامه با شــهرداری تهران این موضوعات مدنظر قرار 

گرفته است.
 ـسرپرست سازمان نوسازی  هم چنین ســید مهدی هدایت 
شــهرداری تهران با اشاره به برنامه ساخت سالیانه 180 هزار 

واحد مسکونی توسط شــهرداری تهران گفت: قرار است که 
ســازندگان و انجمن انبوه سازان این کار بزرگ را انجام دهند 
و امروز تفاهم نامه ی ساخت 30 هزار واحد مسکونی با انجمن 

سازندگان مسکن و ساختمان شهر تهران منعقد شد.
وی در حاشیه اختتامیه بیست و دومین نمایشگاه بین المللی 
صنعت ساختمان تصریح کرد: خوشبختانه در شهر تهران با توجه 
به اینکه ساخت وساز توجیه اقتصادی دارد، بخشی از منابع را 
بانک ها تامین می کنند و باتوجه به پتانسیل فنی و مهندسی 
انبوه سازان انشاءالله بتوانیم در کنار تدابیر خوبی که در قرارگاه 
مسکن اتخاذ شده شاهد اتفاقات خوبی در حوزه مسکن باشیم تا 
هدف گذاری ساخت سالیانه 180 هزار واحد مسکونی در تهران 

توسط انجمن انبوه سازان و سازندگان شهر تهران محقق شود.
هدایت با یادآوری اینکه تحقق این هدف سبب می شود عملا 
تولید مسکن نسبت به گذشته چهار برابر شود گفت: مصوبات 

ارایه مشوقهای چندوجهی از کمیته ماده 5 شهر تهران اخد شده 
و در حاضر در شورای عالی معماری و شهرسازی کشور مراحل 
تصویب را می گذارند.وی با تاکید بر اینکه این مشوق ها دو هفته 
دیگر ابلاغ می شود گفت: بافتهای فرسوده تهران فرصتی برای 
ســاخت وساز و زمینه مساعدی برای حضور سازندگان وعلی 
الخصوص انجمن انبوه سازان و شرکتهای ساختمانی شهر تهران 

ایجاد می کند تا بتوانند در این زمینه نقش آفرینی کنند.
سرپرست سازمان نوسازی شهر تهران خاطرنشان کرد: مطابق 
طرح جامع مسکن قرار بود سالیانه یک میلیون واحد مسکونی 
در کشور ساخته شود که متاسفانه این هدف گذاری محقق نشده 
است. بالاترین آمار صدور پروانه ساختمانی که در کشور صادر 
شــده مربوط به ســال 1393 بوده که حدود 730 هزار پروانه 

ساخت در کشور صادر شد.
هدایت با یادآوری اینکه از ســال 1393 تا امروز روند صدور 

پروانه ساختمانی در کشور نزولی بوده است تاکید کرد: این امر به 
معنای آن است که مسکن در کشور تولید نشده و در حال حاضر 
ما با کمبود واحد مسکونی مواجه هستیم.وی صنعت ساختمان 
را لوکوموتیو و پیشــران اقتصاد کشور ارزیابی کرد و بر نقش 
سازندگان در اجرای طرح های حوزه مسکن تاکید و خاطر نشان 
ساخت: ما دارای سازندگانی هستیم که در پروژه های مختلف 
مسکن نظیر  مسکن مهر، اقدام ملی مسکن، و ... امتحان خود 
را به خوبی پس داده اند و هر زمان که پروژه های تعریف شده 
است حتی بسیار بهتر از شرکتهای خارجی ایفای نقش کرده و 
پروژه ها را اجرایی کرده اند. هدایت تاکید کرد: یک حلقه مفقوده 
ساخت مسکن علی الخصوص در شهر تهران، شهرداری بود که 
ســازمان نوسازی شهر تهران به عنوان محور بحث مدیریت 
مسکن در شــهر تهران و بعد از حضور دکتر زاکانی در راس 
مدیریت شهری تهران و تاسیس قرارگاه مسکن، تسهیل گری 

در این حوزه مورد توجه قرار گرفت.
شهاب سعادت نژاد رییس انجمن سازندگان مسکن و ساختمان 
شهر تهران نیز در این زمینه گفت: انبوه سازان و سازندگان دارای 
صلاحیت می توانند در کنار دولت و شــهرداری پروژه های 
ساختمانی را با کیفیت مناسب و ایمن بسازند و با توجه به زلزله 
خیز بودن شهر تهران نیازمند ساخت واحدهای با کیفیت و ایمن 
هســتیم که این امر می تواند توسط انبوه سازان و سازندگان 

ذیصلاح باحمایت دستگاه های دولتی و شهرداری انجام شود.
وی گفت: در این مسیر وزارت راه شهرداری تهران می تواند 
با انعقاد تفاهم نامه های مربوطه کمک شایانی در مورد صدور 
مجوزات و ساخت مسکن در نهضت ملی مسکن داشته باشند 
تا بتوان با حذف بوروکراسی های مربوطه با سرعت و کیفیت 
مناسب، ساخت مسکن در کلانشهر تهران انجام شود و طبق 
اهداف قرارگاه جهادی تامین مســکن و دســتورات ریاست 
جمهوری با همکاری دولت و بخش خصوصی بتوان به اهداف 
فوق رسید.رییس انجمن سازندگان شهر تهران همچنین تاکید 
کرد: ارتقای کیفیت و ایمنی ساختمان ها، صدور شناسنامه فنی و 
بیمه تضمین کیفیت برای تمامی ساختمان ها مطابق قوانین حق 
هر مصرف کننده ای است که امیدواریم این امر با همکاری بین 

انجمن ها، شهرداری ها و نظام مهندسی عملیاتی شود.

تفاهم نامه ساخت ۳۰ هزار مسکن در پایتخت


